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Vlaams Parlement 

Op donderdag 10 maart 2022 hield de Commissie voor Cultuur, Jeugd, Sport en 

Media een hoorzitting over de impactstudie betreffende de coronamaatregelen in 

de cultuursector. 

 

De presentatie bij de toelichting is te vinden op de dossierpagina van dit document 

op www.vlaamsparlement.be. 

I. Toelichting 

Eric Van den Broele, research & development director van Graydon Belgium, geeft 

aan dat het Departement CJM zijn organisatie heeft gelast met een onderzoek naar 

de effecten van de steunmaatregelen van de Vlaamse overheid op de cultuursector. 

Het ging in eerste instantie om de financiële impact.  

 

Graydon beschikt over een erg ruime databank met letterlijk alle Belgische onder-

nemingen. Het gaat niet alleen om klassieke bedrijven, maar net zo goed over 

vzw’s, stichtingen, parastatalen en dergelijke organisatievormen. Graydon updatet 

zijn informatie over hen continu.  

 

Daarmee heeft Eric Van den Broele het zenuwcentrum, maar niet het hart van zijn 

organisatie aangeduid. Het hart behelst algoritmes die een dieper inzicht in het wel 

en wee van de ondernemingen opleveren. Die inzichten gaan verder dan het louter 

financiële aspect, waarvoor Graydon het best bekend is. Het steunt bijvoorbeeld 

sommige politiediensten met criminaliteitsonderzoek, en ontwikkelt fraudedetectie-

systemen en methodes om burn-outs te voorspellen, waarop een organisatie dan 

preventief kan inspelen.  

 

In 2016 kreeg Eric Van den Broele de vraag om de impact van de aanslagen te 

analyseren met betrekking tot de bedrijven in Brussel. Hij concludeerde dat er zich geen 

typische laagconjunctuur voordeed waarin bedrijven die het zo al moeilijk hadden, 

ook nog eens een economische dip te verwerken kregen. Het ging daarentegen om 

een economie in discontinuïteit: niet alleen de bedrijven in problemen, maar alle 

bedrijven ondervonden impact van de aanslagen. Voor de corona-impact geldt dat-

zelfde, maar op grotere schaal.  

 

De klassieke analyse is dan ook niet toepasbaar. Die stelt de vraag naar de liquiditeit, 

rendabiliteit en solvabiliteit. Vandaag is de essentiële vraag die naar het zogenaamde 

vetgehalte, de redundantie van een onderneming. Over welke reserves die de dage-

lijkse noden overstijgen, beschikt een bedrijf? Die redundantie bepaalt de weer-

stand tegen een groot aantal schokken, zoals de corona-impact, de inflatie, de 

loonstijging, bevoorradingsproblemen en nu ook de Oekraïnesituatie met haar 

grote gevolgen, die verder reiken dan een klassieke economische laagconjunctuur.  

 

Precies om die redundantie te meten, heeft Graydon een systeem ontwikkeld. 

Daarop zijn twee uitgangspunten van toepassing. Voor de meeste bedrijven die 

een jaarrekening produceren, is het uitgangspunt het laatste jaarverslag voor de 

coronacrisis, die op 13 maart van 2020 is ingegaan. De meeste jaarrekeningen van 

dat moment dateerden nog van 2018. Het gaat met andere woorden om enigszins 

verouderde en onvolledige informatie, die het echter wel mogelijk maakt om als 

vertrekpunt de basisredundantie te berekenen.  

 

Daarnaast heeft Graydon een amalgaam aan systemen ontwikkeld waarmee het 

op bijna dagelijkse basis de concrete impact van de crisis kan berekenen op onder 

meer de omzet van de onderneming en de manier waarop ze met variabele kosten 

omspringt. Die berekening levert wel een continu actueel beeld op. Hoe raakt het 

nog aanwezige vet opgebruikt in de crisis? Vanaf wanneer is er een reële nood aan 

nieuw voedsel, cash dus?  

https://www.vlaamsparlement.be/link?id=14447
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In dat systeem heeft Graydon de impact van steunmaatregelen opgenomen, zowel 

federaal als regionaal. Naast premies kan het bijvoorbeeld ook leningen betreffen, 

waardoor Graydon ook de leningscapaciteit als parameter heeft moeten inbrengen.  

 

Het systeem levert drie resultanten af. Ten eerste is er een score, op basis waarvan 

de bedrijven te catalogeren zijn. Die score geeft een beeld van de geaggregeerde 

impact op elk individueel bedrijf. De score is een reëel bedrag. De redundantiemeting 

betreft twee cijfers. Aan de ene kant is er de cashreserve, een positief getal dat 

aangeeft over hoeveel vet een bedrijf nog beschikt om ondanks alles in leven te 

blijven. Daartegenover staat als negatieve waarde de injectiebehoefte. Dat cijfer geeft 

te kennen dat een bedrijf op geen enkele manier de huidige impact van de crisis 

kan verteren en dringend behoefte heeft aan steun om te overleven en relanceren.  

 

Op 13 maart 2020 heeft Graydon alle bestaande besluiten en conclusies in zijn 

datasets bevroren. Daardoor vergelijkt het voortdurend de gezondheidssituatie van 

bedrijven voor de crisis met de evolutie daarvan doorheen de crisis.  

 

De opdracht vanwege het Departement CJM bestond erin dat Graydon alle Vlaamse 

ondernemingen zou onderzoeken met een NACE-code die aan culturele activiteiten 

is gelinkt en die actief waren in de periode van 2018 tot eind 2021. Graydon heeft 

zijn rapport afgesloten op 31 december 2021. Het heeft ruim 56.000 entiteiten 

waargenomen. Een algoritme heeft meteen aan het licht gebracht dat 16.000 daarvan 

als spookbedrijven kunnen worden gecatalogeerd. Een spookbedrijf is een onder-

neming die als actief in de Kruispuntbank Ondernemingen genoteerd staat, maar in 

werkelijkheid in het afgelopen jaar geen enkele activiteit heeft ontplooid. Sommige 

daarvan werden plots opnieuw geactiveerd met het oog op subsidiemaatregelen. 

Die spookbedrijven heeft Graydon in zijn studie niet meegeteld, wel de 40.000 

bedrijven die het als reëel actieve bedrijven kan beschouwen. Zoals gezegd gaat 

het om bedrijven in de meest inclusieve zin van het woord.  

 

In het eerste deel van het rapport heeft Graydon de bedrijvenpopulatie beschreven. 

In de culturele sector bleken de meeste bedrijven eenpersoonszaken, met toch ook 

heel wat bv’s. De vzw’s vormen zelfs niet de grootste groep. Anderzijds zijn er niet 

erg veel nv’s bij.  

 

De studie van Graydon bevat inzichten in de regionale spreiding, de leeftijd en de 

verhouding tussen de verschillende NACE-codes, waarvan sommige hier misschien 

onverwacht aanwezig zijn.  

 

Vervolgens komt Eric Van den Broele tot de corona-impactmeting voor de cultuur-

sector. Op pagina 17 van zijn presentatie brengt een 9-grid de hele populatie in 

kaart. De horizontale as beschrijft de presentatie van de 40.000 ondernemingen 

voor de crisis. In welke mate waren ze op dat moment gezond? De segmenten in 

de linkerkolom bevatten de bedrijven die toen al zwaar in moeilijkheden verkeerden. 

Die situatie was van toepassing op 3,3 procent van de bedrijven in de sector, op 

basis van algemeen aanvaarde criteria. Dat is overigens vrij weinig. In het algemeen 

kan de cultuursector als een vrij gezonde sector worden omschreven. Het Vlaamse 

gemiddelde lag op ongeveer 5 procent bedrijven in moeilijkheden. 

 

Bijna 87 procent van de bedrijven in de cultuursector staat in de rechterkolom met 

de status gezond tot bijzonder gezond. Ook de Vlaamse economie in het algemeen 

kende op dat moment overwegend zeer gezonde bedrijven.  

 

In de middenkolom staan bedrijven met een meer genuanceerd beeld: ze ervaren 

bepaalde moeilijkheden maar zitten niet zwaar in de problemen, ondervinden geen 

falingsrisico en dergelijke.  
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De effecten van de crisis zijn op de Y-as weergegeven. Bovenaan staan de bedrijven 

die vooralsnog niet in de problemen zijn geraakt met betrekking tot onder meer 

hun reserves. Eric Van den Broele verduidelijkt dat ze de crisis wel gevoeld kunnen 

hebben, maar dat hun reserves er niet helemaal door zijn uitgeput. Sommige be-

drijven hebben hun reserves zelfs zien stijgen. Segment 7 van de tabel bevat zelfs 

bedrijven die voor de crisis in zware moeilijkheden verkeerden, maar daar net door 

de crisis zijn uitgeraakt. Het gaat om een interessante maar zeer beperkte groep. 

Omgekeerd heeft 57 procent van de gezonde bedrijven wel degelijk een impact 

ondervonden maar zijn ze nog steeds resistent genoeg. 16 procent kampte eind 

december 2021 ondanks alle maatregelen, die het onderzoek mee in rekening heeft 

gebracht, nog steeds met grote moeilijkheden.  

  

Voor de crisis was 87 procent van de bedrijven in de sector gezond, op dit moment 

nog 57 procent. Dat het er nog zoveel te zijn, wijt de spreker aan de maatregelen. 

16 procent kampt met een fundamenteel probleem, en 20 procent bevindt zich op 

de rand van problematisch.  

 

Vervolgens toont Eric Van den Broele een overzicht van het aantal ondernemingen 

en de tewerkstelling. Ruim 8000 vte’s werken voor bedrijven in segment 3 van de 

tabel. In segment 9 gaat het om 17.000 vte’s. De injectiebehoefte van bedrijven 

die nood hebben aan een uitweg uit hun problemen, bedraagt momenteel 421 miljoen 

euro.  

 

Graydon heeft een diepteanalyse verricht op de jaarrekeningen van 2020, waarop 

al negen maanden crisis van toepassing was. De spreker waarschuwt vooraf dat 

deze onterecht tot de conclusie zouden kunnen leiden dat de crisis het beste is dat 

de Belgische bedrijven inclusief de cultuursector ooit is overkomen. De schuld-

graad, de liquiditeit en dergelijke lijken op dat moment fundamenteel verbeterd. 

Het recente kmo-rapport van Graydon Belgium en UNIZO, en enkele passussen uit 

het jaarverslag van de Nationale Bank maken duidelijk dat klassieke analyses ge-

baseerd op traditionele jaarrekeningen een verkeerd beeld opleveren omdat ze 

uitgaan van de gewone situatie met hoog- en laagconjunctuur. Net de crisisgevoelige 

aspecten worden daarin slecht gemeten.  

 

Zo is de schuldgraad van bedrijven al jarenlang aan het verbeteren. In 2020 was 

die verbetering bijzonder sterk. Maar terwijl die verbetering doorgaans te danken 

is aan een stijging van het eigen vermogen, gebeurde dat in 2020 omdat de korte-

termijnschulden zijn gedaald, aangezien de bedrijven wegens gebrek aan activiteiten 

minder hebben geleend. Ook op de jaarrekeningen van 2021 zal die opmerking 

van toepassing zijn en is een vertekend beeld mogelijk.  

 

Ook in de cultuursector zijn in die periode meer bedrijven in inactiviteit gegaan, 

wat overigens niet op een faillissement hoeft neer te komen. Het kan gaan om een 

pauzeren van de activiteiten. De stijging heeft zich het sterkst gemanifesteerd in 

oktober en november 2020, het moment van de tweede golf.  

 

Het departement heeft Graydon dus gevraagd om de impact van de Vlaamse steun-

maatregelen te berekenen. Zoals gezegd was 57 procent eind december 2021 nog 

steeds minstens voldoende gezond om het een hele tijd uit te houden. Zonder 

Vlaamse steunmaatregelen zou die kwalificatie maar voor 14 procent hebben ge-

golden. De studie van Graydon toont aan dat de Vlaamse maatregelen erg veel 

bedrijven hebben geholpen om hun gezonde situatie van voor de crisis te behouden, 

terwijl ze daarzonder in een heel precaire situatie zouden zijn aanbeland. Zonder 

die maatregelen zou 37 procent van de voordien gezonde bedrijven nu het water 

aan de lippen hebben. Voor 42 procent zou het kantje boord zijn. 
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Op 13 maart 2020 was nog 94 procent van de ondernemingen te bestempelen als 

gezond tot bijzonder gezond. Zonder steunmaatregelen zou nu nog maar 17 procent 

van alle bedrijven gezond zijn.  

 

Zonder de Vlaamse steunmaatregelen zou 42 procent van de jobs momenteel in 

direct gevaar zijn. Dankzij de maatregelen is dat teruggebracht tot 27 procent.  

 

Overigens brengt het systeem de federale steunmaatregelen zoals de technische 

werkloosheid en de bazooka steeds in rekening, waardoor de vraag kan worden 

beantwoord welk verschil de specifiek Vlaamse maatregelen gemaakt hebben.  

 

Het rapport gaat ook gedetailleerd in op de graad waarin de sectoren geholpen zijn. 

De scheppende kunsten zijn erg goed geholpen. Zonder steunmaatregelen zou nu 

75 procent van alle betreffende ondernemingen in zware moeilijkheden verkeren, 

wat dankzij de maatregelen tot 5 à 10 procent is teruggebracht. Er treden wel 

degelijk verschillen op tussen de sectoren, maar wat traditioneel onder cultuur 

wordt verstaan, is wel uitzonderlijk goed geholpen.  

 

De volgende vraag betreft de verhouding tussen de cijfers voor de culturele sector en 

de algemene bedrijfswereld. Eric Van den Broele toont met grafieken aan dat het 

algemene bedrijfsleven de crisis is ingegaan met 5 procent bedrijven die in zware 

moeilijkheden verkeerden, en daarnaast een zeer groot aandeel van gezonde tot 

hypergezonde bedrijven. Dankzij de Vlaamse steunmaatregelen heeft 47 procent 

nog altijd een heel gezonde status, wat ook weer niet betekent dat ze geen impact 

hebben ondervonden. Zonder die maatregelen zou maar 26 procent die status hebben 

gehad. Het aantal bedrijven in de problemen zou zonder maatregelen 34 procent 

hebben bedragen in plaats van de huidige 18 procent.  

 

Het segment ondernemingen in de cultuursector is dus nog net iets beter geholpen 

dan de Vlaamse bedrijven in het algemeen.  

 

Eric Van den Broele herhaalt als conclusie dat zonder Vlaamse steunmaatregelen 

nog maar 14 procent van de cultuurbedrijven over voldoende reserves zou hebben 

beschikt om zich te herlanceren, 42 procent in een grenssituatie zou hebben gezeten 

en 37 procent in een uiterst precaire situatie. Met de Vlaamse steunmaatregelen 

vertegenwoordigen de bedrijven met voldoende reserves 57 procent, een vervier-

voudiging. Beduidend minder ondernemingen zitten daardoor in een precaire situatie 

dan indien er geen steunmaatregelen zouden zijn geweest.  

 

Tot slot geeft de spreker nog mee dat cijfers niet veel zeggen over menselijke 

ervaringen en leed. Mensen voelen zich ook persoonlijk geraakt omdat ze maanden-

lang niet hebben kunnen repeteren of optreden.  

II. Bespreking 

1. Vragen en opmerkingen uit de commissie 

1.1. Katia Segers 

Katia Segers dankt Eric Van den Broele voor de erg boeiende presentatie en rappor-

tage. Het commissielid is onder de indruk van de databank en de analyses die de 

algoritmes opleveren.  

 

De steunmaatregelen hebben hun doel niet gemist en hebben vele bedrijven die al 

gezond waren, door de crisis geloodst, zoals de minister-president herhaaldelijk 

heeft aangegeven. Daarnaast kleuren toch ook heel wat bedrijven oranje of rood 
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in de matrixen. Kan Graydon exact berekenen wat er precies nodig is, financieel of 

op andere manieren, om meer culturele organisaties in het groen te krijgen? 

1.2. Orry Van de Wauwer  

Ook Orry Van de Wauwer is onder de indruk van de heldere presentatie en van de 

cijfers, die aantonen dat de Vlaamse steunmaatregelen de sector door de crisis 

hebben geloodst.  

 

In zijn berekening beschouwt Eric Van den Broele de federale steunmaatregelen 

als verworven. Graydon heeft ze dan ook niet onderzocht. Geldt die opmerking 

alleen voor dit rapport of ook in het algemeen? Heeft hij een zicht op de effecten 

van de tijdelijke werkloosheid, die toch een enorme impact heeft gehad op de cultuur-

sector? 

1.3. Stephanie D’Hose 

Stephanie D’Hose drukt eveneens haar dank uit voor het interessante werk. Het 

commissielid is heel blij omdat de maatregelen hun doel hebben bereikt. Valt er 

een onderscheid te maken tussen de verschillende types maatregelen, zoals de 

coronapremie en de activiteitenpremie? 

 

Intussen lijkt corona zowat voorbij, maar enig realisme gebiedt wel tot de nodige 

paraatheid tegenover mogelijke toekomstige problemen. Welke bevindingen kan 

Graydon in dat verband meegeven?  

1.4. Cathy Coudyser 

Namens de N-VA-fractie is Cathy Coudyser erkentelijk voor de eyeopener die Graydon 

heeft afgeleverd. Het rapport toont de doeltreffendheid van de steunmaatregelen 

voor de culturele sector aan, waardoor de impact van de coronacrisis wat is gemilderd. 

Het commissielid polst naar eventuele prognoses voor 2022. Indien de crisis inderdaad 

onder controle zou blijken, zal vooral in de jaarrekening van 2023 de achterafimpact 

duidelijk worden. Intussen doet zich alweer een nieuwe schok voor. Welke lessen 

moet men trekken voor de toekomst?  

1.5. Filip Brusselmans  

Ook Filip Brusselmans dankt de spreker voor de interessante toelichting. Het commissie-

lid begrijpt nu het enthousiasme waarmee de minister-president deze hoorzitting 

heeft aangeprezen aan de commissie. Het was een goednieuwsshow, maar dat is 

dan ook een goede zaak en te verkiezen boven een slechtnieuwsshow.  

 

Eric Van den Broele wees op het substantiële aandeel van de spookbedrijven in de 

sector. Heeft Graydon ook een idee van hun aandeel in de ontvangen steun? Bepaalde 

spookbedrijven hebben zichzelf blijkbaar terug op actief gezet toen er subsidies 

werden uitgedeeld. Wat is hun impact op de totale cijfers? 

1.6. Karin Brouwers 

Karin Brouwers polst naar een eventuele differentiatie tussen de Vlaamse steun-

maatregelen in het onderzoek. Sommige maatregelen kwamen van minister van 

Cultuur Jan Jambon, andere van minister van Economie Hilde Crevits. Hadden ze 

een verschillende impact? Of heeft Graydon de steunmaatregelen louter als geheel 

in rekening gebracht? 
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1.7. Elisabeth Meuleman  

Elisabeth Meuleman wil het feestje allerminst vergallen en wil een glas gerust als 

halfvol bekijken, maar wordt evenmin erg vrolijk van de presentatie. Voor de crisis 

verkeerde maar 3 procent van de bedrijven in de problemen, na de crisis is het 

ondanks de steunmaatregelen tot 16 procent opgelopen. Een slagveld is zoiets nog 

niet, maar het blijft ondanks de effectiviteit van de maatregelen toch een hoog 

aandeel. Het risico op jobverlies is eveneens gestegen, van 4 procent naar 30 pro-

cent. Ondanks de steunmaatregelen is dat een hoog percentage. Het ligt zelfs nog 

aanzienlijk hoger dan het percentage van bedrijven in moeilijkheden. Waar situeert 

dat risico zich dan vooral?  

2. Antwoorden 

2.1. Graydon Belgium 

Eric Van den Broele antwoordt eerst op de vraag of algoritmes de weg terug naar 

het groen kunnen aangeven voor bedrijven die in het oranje of rood zijn terecht-

gekomen. Algoritmes zijn gebaseerd op data, en kunnen net als data erg veel duidelijk 

maken. Een algoritme kan echter geen maatschappij sturen. Zoiets moet ethisch 

worden bewaakt. Mits goede data kunnen algoritmes heel wat problemen en hun 

aard blootleggen, en zelfs verschillende oplossingen aanreiken. Maar de keuze voor 

een bepaalde oplossing zal altijd een maatschappelijke keuze zijn, die dus de politiek 

toekomt.  

 

Meer concreet antwoordt de spreker dat er wel degelijk mogelijke pistes zichtbaar 

worden om bedrijven terug in het groen te krijgen. Dergelijke pistes hebben steeds 

een maatschappelijke kostprijs. Het klopt dat een glas als halfvol of halfleeg kan 

worden bekeken, maar de vraag blijft hoeveel het de maatschappij zal kosten om 

de resterende 16 procent te redden.  

 

Een eerste belangrijke piste komt voort uit de mogelijkheid om de financiële noden 

te berekenen van bedrijven die in de rode zone zijn terechtgekomen. Men kan er 

met andere woorden vrij nauwkeurige budgetten op plakken, met daartegenover 

opnieuw de vraag of de maatschappij ze aankan. De budgetten staan overigens al 

in het rapport vermeld.  

 

Omgekeerd beschikken zowel in de cultuursector als in het algemeen, nog altijd 

heel wat Vlaamse bedrijven over aanzienlijke reserves, die ze vaak weinig activeren. 

Zelf heeft Eric Van den Broele recent een studie gepubliceerd over het Belgische 

vzw-landschap. Daarin heeft hij de enorme bedragen in de reserves aangetoond. 

Die praktijk valt hij niet aan en heeft vaak goede redenen, maar maakt dat nogal 

wat bedragen weinig actief zijn, niet renderen en niet goed worden belegd. Het 

gaat om slapend kapitaal. Ook in de cultuursector manifesteert die tendens zich. 

Tegenover elk bedrijf met een nood aan een financiële injectie, zijn er tien met een 

dergelijke reserve. Zijn er mogelijkheden om die reserves te activeren? Kan men 

dergelijke ondernemingen motiveren tot actief investeren in ondernemingen die 

daar nood aan hebben? Per slot van rekening heeft de gemeenschap al erg veel 

gedaan. 

 

Een mogelijkheid om bedrijven met reserves daartoe te motiveren, kan voortkomen 

uit fiscale voordelen. Zoiets zou bijvoorbeeld overnames door gezondere bedrijven 

voor gevolg kunnen hebben, hoewel dat mogelijk in de cultuursector niet de beste 

aanpak is. Daar moet de nodige aandacht gaan naar de identiteit en de creatieve 

kracht van de onderneming. Het is wellicht aangewezen om in plaats van een hele 

overname de toetreding met minderheidsparticipatie te stimuleren. Dat is een stap 

verder weg van het concurrentiemodel, in de richting van het systemische model. 



10 1212 (2021-2022) – Nr. 1 

Vlaams Parlement 

De identiteit blijft gerespecteerd, maar door de minderheidsparticipatie wordt de 

samenwerking wel gestimuleerd. 

 

Vervolgens constateert de spreker dat vzw’s door de band wat minder goed dan andere 

bedrijven worden bestuurd als het op reservebeheer aankomt. Hij suggereert om 

hen te stimuleren tot de creatie van een fonds waarin ze hun ‘spaargelden’ kunnen 

investeren aan bepaalde voorwaarden. Het fonds kan dan bedrijven in moeilijkheden 

helpen. Het model toont aan dat dit soort denkkaders wel degelijk werkt.  

 

Graydon is inderdaad in staat om het effect van de federale steunmaatregelen te 

berekenen. Het heeft op dat vlak ook verschillende rapporten afgeleverd, waaruit 

is gepubliceerd in dagbladen. Voor dit specifieke rapport was dat echter niet de 

opdracht. Het Departement CJM wou inzicht in zijn eigen aandeel.  

 

Een vergelijkbare vraag is die naar het onderscheid tussen de verschillende steun-

maatregelen van de Vlaamse overheid. Hoewel dat onderscheid in het kader van 

dit rapport niet is gemaakt, antwoordt Eric Van den Broele bevestigend op de vraag 

naar die mogelijkheid. Bij het begin van de crisis heeft Graydon een internetplatform 

ontwikkeld, dat heel wat overheden hebben gebruikt en nog steeds gebruiken. Elke 

individuele steunmaatregel is, ongeacht de overheid die hem heeft uitgevaardigd, 

apart ingegeven. Het systeem levert een totaalresultaat op, maar maakt het perfect 

mogelijk om de verschillende maatregelen en hun effecten individueel te analyseren. 

Uiteraard heeft de technische werkloosheid erg goed geholpen, maar van de bazooka 

heeft Graydon al heel vroeg kunnen aantonen dat die niet werkte. Die is dan ook 

bijgestuurd.  

 

Op de vraag naar de conclusies na corona antwoordt de spreker ten eerste dat de 

afgelopen jaren een les zijn geweest. Auteur Nassim Taleb heeft uitdrukkelijk de 

stelling ingenomen dat mensen zich de jongste eeuw hebben laten misleiden door 

een bijna mathematische visie op wat regel is en wat uitzondering. Mensen zijn 

geneigd dat een schok zeldzaam is en dus de uitzondering, maar eigenlijk is het 

tegendeel waar en worden ze continu met schokken geconfronteerd. Bovendien 

zijn schokken onmogelijk te voorspellen, ongeacht of het nu de crisis van 2008, 

corona of Oekraïne betreft. De manier waarop inflatie momenteel bedrijven aan-

tast, is evenmin lang op voorhand voorspeld.  

 

Als telg van 1965 heeft Eric Van den Broele eigenlijk de ene na de andere crisis 

meegemaakt. Doorheen de jaren groeide er een financiële ideologie die erg op 

efficiëntie was gericht, en dus elke vorm van redundantie is beginnen uitsluiten. 

De huidige financiële spitstechnologie beschouwt redundantie haast als zondig en 

verzet zich tegen reserveopbouw, hoewel elke crisis net de nood daaraan aantoont.  

 

De crisis heeft aangetoond dat bedrijven zonder redundantie de maatschappij eigen-

lijk een zware last opleggen. Booking.com is een choquerend voorbeeld. Het Neder-

landse bedrijf was kerngezond en stelde vijfduizend mensen te werk. Drie 

Amerikaanse overnemers hebben er vervolgens alle winsten uit weggedraineerd 

richting Bahama’s, maar desondanks de Nederlandse overheid tot subsidies aan-

gezet, gezien het belang voor de tewerkstelling. Van de 1,3 miljard euro winst van 

booking.com was 500 miljoen euro afkomstig uit subsidies. Toch stond het bedrijf 

bij het uitbreken van de crisis als eerste in de rij om opnieuw subsidies te vragen, 

net omdat het geen redundantie bezit. Vervolgens krijgt het bedrijf opnieuw steun, 

veroorloven de Amerikaanse eigenaars zich een riante bonus en ontslaan ze 33 

procent van de werknemers. Zoiets is de waanzin nabij, concludeert Eric Van den 

Broele.  

 

De overheid zou dus moeten nadenken over hoe ze het bedrijfsleven wat redundanter 

kan maken, door het in de richting van meer samenwerking en meer schokbestendig-

heid te leiden. Schokken zijn overigens niet altijd negatief. Er zijn ook positieve 
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schokken mogelijk, bijvoorbeeld de constatering van klaar te zijn voor nieuwe 

marktopportuniteiten die zich presenteren.  

 

Aangezien ESG en de Green Deal enorme investeringen zullen vergen, is de vraag 

waar de firma’s die middelen zullen vinden. Indien ze over de nodige reserves 

beschikken, kunnen ze die uitdaging echter autonoom aan.  

 

Prognoses voor 2022 en verder zijn met de systemen van Graydon absoluut moge-

lijk, bevestigt de spreker. Graydon kan dus ook de huidige schokken in rekening 

brengen en onderzoekt nu al de relaties tussen het Belgische bedrijfsleven en landen 

als Rusland, Wit-Rusland en Oekraïne.  

 

De vaststelling over het grote aantal spookbedrijven vormt geen specifieke anomalie 

van de cultuursector. België beschikt cumulatief over 1,6 miljoen geregistreerde 

economisch actieve entiteiten, waarvan Graydon er liefst 340.000 als spookbedrijf 

zou definiëren. Spookbedrijven vormen een enorme belasting. Ze hoeven op zich niet 

gevaarlijk te zijn. Het probleem is dat er een markt bestaat waarop ze gemakkelijk 

kunnen worden overgenomen om ze tot een fraudevehikel om te vormen, of zelfs 

tot een crimineel vehikel. Onder meer daarom zou het fenomeen moeten worden 

beteugeld, en ook gezien het bevuilende effect dat ze op heel wat statistieken 

hebben.  

 

Graydon is in staat om spookbedrijven te identificeren. Daarvoor zijn twee definities 

beschikbaar. Sinds 2017 beteugelt een wet de spookbedrijven. De wet definieert 

deze bedrijven op basis van twee criteria, waaronder het niet publiceren van de 

verplichte jaarrekening. Graydon hanteert een ruimere definitie en gebruikt ook 

andere data om te meten of er wel degelijk een activiteit is. Volgens de strikte 

wettelijke definitie zijn er 140.000 spookbedrijven, volgens de ruimere definitie 

van Graydon 340.000.  

 

De vandaag gepresenteerde resultaten zijn geaggregeerd, maar alle berekeningen en 

het hele algoritme zijn gebaseerd op het individuele bedrijf. Vandaar dat Eric Van 

den Broele aan zijn eerdere antwoord toevoegt dat Graydon voor elk individueel 

bedrijf het pad van rode naar groene gezondheidscijfers kan aanduiden. Voor 

spookbedrijven impliceert dit dat Graydon ook van hen per individueel bedrijf kan 

aangeven of het steunmaatregelen heeft aangevraagd. Het gaat niet om een massa 

bedrijven, maar er bestaan wel degelijk spookbedrijven die onterecht steun hebben 

gekregen. Op de vraag of dat vermijdbaar was, antwoordt de spreker dat dit enigs-

zins het geval was maar zeker niet voor alles. De les is alleszins dat de maatschappij 

een preventief systeem moet ontwikkelen dat herhaling voorkomt mocht zich op-

nieuw een dergelijke crisis voordoen. 

 

Elisabeth Meuleman polste naar de correlatie tussen de 16 procent van de bedrijven 

in moeilijkheden en de 30 procent bedreigde jobs. Eric Van den Broele komt terug 

op zijn eerdere landschapsbeschrijving, met overwegend eenmanszaken, bv’s en 

vzw’s tegenover maar enkele honderden nv’s, die echter heel veel jobs vertegen-

woordigen. Net bij die nv’s doen zich in verhouding veel risico’s voor. Dat geldt 

veel minder voor de vzw’s, maar wel weer voor eenmanszaken die mensen tewerk-

stellen. De overheid zou nog verdere gerichte maatregelen kunnen ontplooien, maar 

moet zich dan ook de vraag stellen hoe ver ze nog wil gaan in haar investeringen 

om ze maatschappelijk verantwoord te houden.  

2.2. Vlaams minister van Cultuur  

Jan Jambon, minister-president van de Vlaamse Regering en Vlaams minister van 

Buitenlandse Zaken, Cultuur, Digitalisering en Facilitair Management, dankt de 

mensen van Graydon voor de goed voorbereide presentatie en de antwoorden op 

de vragen. Hij vindt het een goede zaak dat de commissie de primeur van de studie 
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krijgt. De minister-president heeft Graydon eind 2021 deze opdracht gegeven om-

dat hij er belang aan hecht om te weten of de steunmaatregelen op de juiste plaats 

terechtkomen en welke ervan het gewenste effect sorteren. Het Departement CJM 

heeft alleen een zicht op de gesubsidieerde organisaties, maar de sector is ruimer 

dan dat en telt ook organisaties die geen subsidies krijgen. Daarop een zicht krijgen 

is al moeilijker.  

 

De Graydonanalyses hebben de financiële gezondheid, de tewerkstelling en de liquiditeit 

en reserveopbouw van de culturele sector in kaart gebracht en vergeleken met het 

algemene bedrijfsleven, wat interessante informatie oplevert.  

 

Filip Brusselmans had het over een goednieuwsshow, maar zal wel beseffen dat de 

commissie ook bij mindere resultaten een presentatie had verwacht. De minister-

president is blij dat de regering de doelstellingen van haar coronamaatregelen groten-

deels heeft gehaald. De meeste – maar ook weer niet alle – bedrijven die voor de crisis 

zonder problemen waren, zijn goed door de crisis gekomen. Voor de bedrijven die 

wel door de crisis in de gevarenzone zijn beland, zal de administratie moeten na-

gaan welke eventuele verdere remediëring nog mogelijk is, voor zover dat maat-

schappelijk verantwoord is. De minister-president verwacht wel dat de situatie 

momenteel aan het keren is en dat de Oekraïnecrisis niet meteen de cultuursector 

zal impacteren, tenzij die crisis tot een drastische algemene koopkrachtdaling zou 

leiden waarvan iedereen de gevolgen zou voelen.  

 

In het algemeen is de minister-president heel tevreden dat de coronasteunmaatregelen 

hun effect niet gemist hebben.  

 

Hij zegt de commissie toe om de studie voor haar beschikbaar te stellen.  

2.3. Aanvullende vragen en antwoorden 

Elisabeth Meuleman vraagt of er vervolgplannen zijn voor de monitoring. Mogelijk 

blijft de impact van de coronacrisis nog een tijd doorlopen.  

 

Minister-president Jan Jambon kan die vraag nog niet beantwoorden. Vast staat 

dat de regering nu met de resultaten van de studie aan de slag moet. Eén element 

is het nut van een eventuele voorzetting met één of twee jaar.  

 

Filip Brusselmans vraagt of Graydon een grootteorde kan aangegeven van steun 

die bij slapende bedrijven is terechtgekomen of op een andere manier onterecht is 

toegekend. Wat is de grootteorde van de zogenaamde slapende reserves, waarop 

Eric Van den Broele heeft gedoeld?  

 

Zou Graydon met zijn instrumentarium naast de impact van de steunmaatregelen 

ook de impact van de coronamaatregelen zelf op de sector kunnen berekenen, 

bijvoorbeeld van de verminderde zaalcapaciteit of van het CST? Het commissielid 

wil de minister-president aansporen om bij eventueel aanvullend onderzoek zeker 

dat aspect in ogenschouw te nemen. Het precieze effect van de maatregelen op de 

pandemie zelf was heel onduidelijk, hoewel van het CST wel bewezen is dat het 

resultaat nihil was. Maar het effect op de cultuursector en de Vlaamse economie in 

het algemeen meten, zou heel interessante informatie opleveren.  

 

Katia Segers gaat helemaal akkoord met de visie dat artificiële intelligentie niet 

mag worden ingezet om gedrag te sturen, hoewel nudging wel heel vaak voor dat 

doel wordt gebruikt. AI moet daarentegen een waardegestuurde en ethische reflex 

dienen.  

 

De studie heeft uitgewezen waar meer inzet nodig zou zijn om cultuurinstellingen 

uit de rode en oranje sectoren te krijgen, maar volgens Eric Van den Broele staat 
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daartegenover dan de vraag naar de maatschappelijke kostprijs. Katia Segers vindt 

dat daarbij dan ook de vraag naar de maatschappelijke baten hoort. Heel wat onder-

zoek heeft aangetoond dat een rijke cultuur de mensen gelukkiger maakt, met alle 

maatschappelijke baten van dien. Kan AI ook worden ingezet om het belang van 

culturele investeringen te motiveren?  

 

oKo heeft gewezen op het bestaan van grote reserves. Intussen is de impact van 

de coronacrisis nog lang niet voorbij. De reserves zullen nodig zijn om de financiële 

gevolgen de komende jaren op te vangen. Hopelijk wil de minister-president de 

situatie de komende jaren blijven monitoren met de methodiek van Graydon, stelt 

Katia Segers.  

 

Eric Van den Broele kan de getallen over de spookbedrijven niet uit het hoofd zeggen, 

maar Graydon heeft negen maanden geleden metingen verricht. Het systeem van 

Graydon spoort bedrijven op die naar fraude neigen, wat impliceert dat hun doel-

stelling erop neerkomt dat ze anderen financieel nadeel berokkenen. Bepaalde 

structuren hebben ronduit criminele oogmerken: mensenhandel, drugs en derge-

lijke. Graydon onderzoekt nooit individuele personen maar steeds de link met de 

bedrijfsstructuur.  

 

De onderzoeker heeft op een gegeven moment de lijst van dergelijke bedrijven 

naast de lijst gelegd met bedrijven die steunmaatregelen hebben genoten. Die be-

drijven hebben zowat 10 procent van de maatregelen binnengehaald. Op de vraag 

of dat in die periode te vermijden zou zijn geweest, antwoordt de spreker dat zoiets 

niet evident is. Theoretisch was het mogelijk geweest, bijvoorbeeld door Graydon 

toen al in te schakelen. Maar de vraag is of een overheid zoiets dan zomaar zonder 

slag of stoot kan doen. Dus is het begrijpelijk dat ze zich op dat moment nog heel 

voorzichtig heeft opgesteld tegenover een dergelijke handelwijze. Het ligt voor een 

maatschappij niet zo eenvoudig om een dergelijke verantwoordelijkheid toe te ver-

trouwen aan een privébedrijf zonder eerdere controle of afspraken. De spreker 

gaat ervan uit dat zoiets wel degelijk mogelijk is, maar dan op basis van heel 

duidelijke afspraken en controlemechanismen.  

 

Wat de slapende reserves betreft, heeft Graydon in januari 2021 samen met het VBO 

cijfers gepubliceerd, die de injectiebehoefte op 80 miljard euro raamden en de 

reserves op 800 miljard euro. In september 2020 hadden dezelfde twee organisaties 

een studie gepubliceerd met als bevinding dezelfde injectiebehoefte, maar nog 

1118 miljard euro aan reserves. In de korte periode van de tweede golf is dus 318 

miljard euro aan reserves opgesoupeerd.  

 

De vraag welk deel van de reserves slapend is, is moeilijker te beantwoorden en 

vergt samenwerking met de banken en een aantal aannames. Het resultaat zal 

altijd een schatting zijn, geen precieze meting. Overigens gaat het steeds om de 

totale redundantie: het overschot van een bedrijf bovenop de behoefte om normale 

risico’s in te dekken. Niet al die overschotten zijn noodzakelijk slapende reserves. 

Eric Van den Broele pleit niet om de vermelde 800 miljard euro helemaal in te 

zetten. Zeker nu hebben bedrijven reserves nodig in de fase van de heropstart. 

Maar de vraag naar een mogelijke inzet van bijvoorbeeld 5 of 10 procent is zeker 

aan de orde, aangezien een dergelijk bedrag al een aanzienlijk deel van de injectie-

behoefte zou dekken. Vandaar het pleidooi om gezonde bedrijven die over redundantie 

beschikken, te stimuleren. 

 

Naar aanleiding van de vraag naar de impact van de beperkende coronamaatregelen, 

herhaalt de spreker dat Graydon elke berekening tot het niveau van het individuele 

bedrijf kan terugbrengen. Het meet heel concreet de omzetwijziging van een onder-

neming. Die houdt Graydon continu bij met zijn zelf ontwikkelde algoritme, dat uit 

de gepubliceerde jaaromzet van een bedrijf ook zijn omzet kan afleiden. Van de 

450.000 Belgische bedrijven die een jaarrekening publiceren, zijn er maar 40.000 
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verplicht om ook hun omzet te publiceren. Daarbovenop komt intussen dat duizenden 

bedrijven hun ‘ageing listings’ continu doorgeven aan Graydon. In de beginperiode 

van de coronacrisis viel niet zozeer het aantal rapportages terug, maar wel de 

volumes ervan. Op basis daarvan heeft Graydon een systeem ontwikkeld om per 

sector en geografisch heel gedetailleerd de omzetvariaties vast te stellen. Aangezien 

bijvoorbeeld de vullingsgraad van een zaal een typisch omzetelement is, kan Graydon 

zoiets inderdaad berekenen. Dat betekent nog niet dat het dat nu al gedaan zou 

hebben, vult Eric Van den Broele aan. Het zou ook wel heel wat werk vergen.  

 

Katia Segers had een opmerking over de reserves. Het IMF heeft in april 2021 een 

rapport gepubliceerd en daarin krek dezelfde redenering gevolgd als Graydon, wat 

nog niet hoeft te impliceren dat het IMF zich op Graydon gebaseerd zou hebben. 

Het geeft alleszins aan dat die redenering steek houdt. Het systeem is niet specifiek 

gericht op de meting van de effecten van de coronacrisis, maar dient meer algemeen 

om de effecten van een schok waar te nemen. Daardoor kan het worden ingezet 

om gelijk welke schok te meten, inclusief positieve schokken. Ook op de vraag naar 

de kracht van bedrijven om de nodige transitie door te voeren, geeft het systeem 

een antwoord.  

  

Hetzelfde commissielid wees op de maatschappelijke baten van cultuur, die Eric 

Van den Broele zeker erkent. Maar dat is niet de rol van Graydon, dat problemen 

en hun oplossingen in kaart hoort te brengen. Persoonlijk kan Eric Van den Broele 

zich wel uitspraken laten ontvallen, maar als bedrijf moet Graydon binnen zijn rol 

blijven.  

 

Katia Segers merkt op dat ook artificiële intelligentie kan helpen meten wat cultuur 

oplevert in de verrijking van het leven, met alle gezondheids- en economische 

baten van dien. 

 

Eric Van den Broele antwoordt dat dit ook geen lijn is waarbij Graydon voor 100 

procent aan één kant zit. Zo is de organisatie medeparticipant van de High-level 

Expert Group for Trustworthy AI, waarmee de Europese Commissie een ethisch 

kader heeft willen ontwikkelen voor een maatschappelijk verantwoorde AI-inzet. 

In 2020 heeft de expertgroep zijn rapport gepubliceerd. Graydon heeft er intensief 

aan meegewerkt en er een van zijn meest cruciale algoritmes als testsysteem voor 

ingezet. De Europese Commissie plant ter zake nieuwe regelgeving in het najaar 

van 2022. De Europese visie zal er helemaal anders uitzien dan de Chinese en 

Amerikaanse visies. Europa wil vanuit de vaststelling van een achterstand ten volle 

inzetten op de ontwikkeling van AI, maar dan resoluut ten gunste van de kwaliteit 

van het maatschappelijke weefsel.  

 

Graydon engageert zich stellig om bij de ontwikkeling van elk nieuw algoritme de 

maatschappelijke relevantie ervan te bekijken.    

 

 

Elisabeth MEULEMAN, 

voorzitter 

 

Cathy COUDYSER 

Filip BRUSSELMANS, 

verslaggevers 
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Gebruikte afkortingen 

AI artificiële intelligentie 

bv besloten vennootschap 

CJM Cultuur, Jeugd en Media 

CST Covid Safe Ticket 

ESG Environmental, Social, and Governance 

IMF International Monetary Fund 

kmo kleine of middelgrote onderneming  

NACE Nomenclature statistique des activités économiques dans la Communauté 

européenne 

nv naamloze vennootschap 

oKo Overleg Kunstenorganisaties 

UNIZO Unie van Zelfstandige Ondernemers 

VBO Verbond van Belgische Ondernemingen 

vte voltijdsequivalent / voltijdequivalent 

vzw  vereniging zonder winstoogmerk 


